
 عُٕاٌ الاؽزٔدت : أْم انبٛج ) عهٛٓى انسلاو ( فٙ انزٔاٚت انعزبٛت انًعاطزة . 

 :  ) بانهغت انعزبٛت ( انًهخض

( فٙ انزٔاٚت انعزبٛت انًعاطزة ( يٍ  عهٛٓى انسلاو (حعذ أؽزٔدت ) أْم انبٛج 

الأؽزٔداث انبكز انخٙ نى ٚسبق نهُقذ الأدبٙ أٌ حعزع نٓا يٍ قزٚب أٔ بعٛذ . سعج ْذِ 

عذّة يسخٕٚاث  ( فٙ انزٔاٚت انعزبٛت عهٗ عهٛٓى انسلاوالأؽزٔدت إنٗ حهًس دؼٕر أْم انبٛج ) 

 ببٛاٌ يسخٕٖ يعٍٛ .  ، اخخض كم فظم يٍ الأؽزٔدت

فؼلاً عٍ الأؽزٔدت عهٗ يقذيت ، أٔػخ انبادذ فٛٓا جذّة الأؽزٔدت ، ٔدذارخٓا ،  ٔقذ قايج

، ٔدذٔدْا يٍ دٛذ انشياٌ ، ٔانًكاٌ ، ٔانهغت ، أعقبٓا يٓاد َظز٘ ،  بٛاٌ بعغ يلايذٓا

( فٙ انهغت ٔالاططلاح ٔانفٍ ، ٔقذ أفظخ  عهٛٓى انسلاوأٔػخ فّٛ انبادذ دلانت أْم انبٛج ) 

ٌّ أْم انبٛج ) انًٓاد انُظز٘ ع ( عهٗ ٔفق الاططلاح نٛس سٕٖ  عهٛٓى انسلاوٍ دقٛقت يفادْا أ

انذٍٚ َشنج (  عهٛٓى انسلاؤأْم بٛخّ انطاْزٍٚ ) (  طهٗ الله عهّٛ ٔآنّ ٔسهى الأعظى ) ٙانُب

عهٛٓى ) الارُٙ عشز  َظٕا عهّٛ يٍ بعذْى يٍ الأئًت بذقٓى آٚت انخطٓٛز فٙ انقزآٌ انعشٚش ، ٔيٍ

 . (  انسلاو

(  عهٛٓى انسلاوأعقب انًٓاد انُظز٘ سخت فظٕل ، اخخض الأٔل يُٓا ببٛاٌ أْم انبٛج )  

فٙ عخباث انزٔاٚت انعزبٛت ، فٙ انعُٕاٌ ، ٔالإْذاء . فًٛا َٓغ انفظم انزاَٙ ببٛاٌ انكٛفٛت انخٙ 

ٚعزف  عهٗ ٔفق يا باث( ، ٔأدادٚزٓى ،  عهٛٓى انسلاؤظف بٓا انزٔائٌٕٛ َظٕص أْم انبٛج ) 

( فقذ حٕنٗ انفظم انزانذ اسخجلاء دؼٕرْا  عهٛٓى انسلاوأيا شخظٛاث أْم انبٛج ) بانخُاص ، 

، ٔحٕظٛفٓا فٙ انزٔاٚت انعزبٛت انًعاطزة ، يبُٛاً سًٛٛاء أسًائٓى ، ٔأبعادْى ، فؼلاً عٍ يسائم 

( ٔيذَٓى  عهٛٓى انسلاوبٛاٌ حجهٛاث أػزدت أْم انبٛج ) ففّٛ أخزٖ ، ٔأيا انفظم انزابع 

 ثانًقذست ، ٔأبعادْا ، ٔسًاحٓا انزقافٛت ، ٔيا حعزػج نّ يٍ سٕء ٔاػطٓاد َخٛجت انسٛاسا

أْى يظائب ،  فقذ يكذ عُذ ) عاشٕراء ( كَٕٓا ٔادذة ئٍأيا انفظم انخايس  انطائفٛت .

 فج بٓا . ، ٔانكٛفٛت انخٙ ٔظ  ( يسخجهٛاً أبعادْا ، ٔحذاعٛاحٓا عهٛٓى انسلاو  ٔرساٚا أْم انبٛج )

أٌ يا نّ يٍ ٔقذ حٕطهج الأؽزٔدت إنٗ دقٛقت يفادْا أٌ نٛس رًت يٍ قؼٛت أٔ يسأنت أٔ ش

، عهٗ انًعاطزة فٙ انزٔاٚت انعزبٛت ) عهٛٓى انسلاو (  يزم يا لأْم انبٛجانذؼٕر ، ٔانًُٓٛت 

، (  عهٛٓى انسلاو) يسخٕٖ انفكز ، ٔانًٕاقف ، ٔالأدذاد ، ٔعهٗ يسخٕٖ اسخذؼار شخظٛاحٓى 

 . يًٓت فؼلاً عٍ عذّة َخائج أخزٖ



 

Ahlul-Bait (p.b.u.t.) in the Contemporary Arab Narration 

Summary : 

This dissertation is regarded as one of the studies that tackled a new 

theme which was never been discussed by the literary studies. This 

dissertation attempted to reveal the presence of Ahlul-Bait in the Arab 

narration on all levels through its chapters. 

The dissertation comprised an introduction in which the researcher 

referred to the modernism of the study theme as well as some of its 

features and limits concerning time, Place and language. Then came a 

preface in which the researcher revealed a truth indicating that Ahlul-Bait 

are in fact the Prophet Mohammed (p.b.u.h.) and the members of his 

household (p.b.u.t.) and who followed them of the infallible twelve 

Imams (p.b.u.t.). 

The preface is followed by five chapters, the first of which is dedicated 

for revealing the position of Ahlul-Bait in the Arab Narrations, while the 

second one showed the way by which the narrators employed the texts of 

Ahlul-Bait (p.b.u.t.) and their sayings. As for the characters of Ahlul-Bait, 

it was discussed in the third chapter and the way they were employed in 

the Arab contemporary narrations revealing their effects and other 

aspects. In the fourth chapter the shrines of Ahlul-Bait and their sacred 

cities were discussed as well as their cultural importance and how they 

were abused as a result of the racist policies. Finally, the fifth chapter 

tackled the meaning of “Ashuraa” which is one of the most important 

catastrophes that Ahlul-Bait witnessed by revealing its dimensions and 

the way it was employed. 



The study reached the fact that no other case had the presence and 

domination in the Arab narration as the matter of Ahlul-Bait on the 

thought, attitude and event level as well as other important results . 

     

   


